
keltemben

Az SZMT tatabányai szék
házában tartotta ülését csü
törtökön a Szakszervezetek 
Komárom Megyei Tanácsa 
Elnöksége. A testület töb
bek között véleményezte 
azt az előterjesztést, ame
lyet a megyei tanács vég
rehajtó bizottságának június 
14-i ülésére készített a ta
nács építési és vízügyi osz
tálya a magánerős lakás
építés alakulásáról, ered
ményeiről és a további fel
adatokról.

Élénk eszmecserét köve
tően P r o h á s z k a  B é la . a me
gyei tanács osztályvezetője 
válaszolt a feltett kérdések
re, majd K u l c s á r  S á n d o r j  
az SZMT vezető titkára fog
lalta össze az elhangzotta
kat.

Az elnökség úgy ítélte 
meg, hogy a tanácsi előter
jesztésben meghatározott

„feszültségpontok” valósak, 
a kijelölt feladatok idősze
rűek és megoldásra várók. 
Javaslat hangzott el arról, 
hogy a helyi tanácsok ru
galmasan kezeljék a szo
ciális támogatásoKná! meg
lévő kötöttségeket, a lakás
mobilizáció fokozására a 
tanácsi bérlakások vissza
vásárlásánál, a lakáshasz- 
nálatba-vételi díj ötszörösét 
fizessék ki. Javíthatná a 
telekellátást, ha a helyi ta
nácsok következetesebben 
élnének az új Földtörvény 
adta lehetőséggel, azaz, a 
beépítési kötelezettség alatt 
álló és be nem épített tel
keket forgalmi értékük alatt 
vásárolnák vissza. A „ma
gánerőből” építkezők sok 
gondján segítene, ha bővül
ne a szakmai vállalkozók 
köre, ha több helyen lehet
ne az építkezéshez kisgépe

ket, berendezéseket kölcsö
nözni. Kevesebb lenne az 
idegeskedés, ha fokozottabb 
hatósági és társadalmi el
lenőrzéssel gátat lehetne 
állítani az anyagellátásban 
tapasztalható monopolizált 
helyzeteknek, az ügyeske
désnek, a korrupciónak.

Mit tehetnek a magánerős 
lakásépítés támogatására a 
szakszervezeti alapszerveze
tek? Többek között a kol
lektív szerződések megköté
sekor fordítsanak különös 
figyelmet a munkáltatói 
„lakástámogatások” alakítá
sára, továbbra is szorgal
mazzák a vállalati gépek, 
berendezések kölcsönzését, a 
kedvezményes íuvaroztatás 
lehetőségét, a vállalati bon
tott anyagok kedvezményes 
értékesítését. A helyi taná
csok segítségével hívják fel 
az építkezők figyelmét az

országos típustervek alap
ján készült épületek elő
nyeire, legyenek nyitottak a 
helyi kezdeményezések
iránt, sajátos eszközeikkel 
segítsék azok megvalósítá
sát.

Az SZMT elnöksége a 
megyei tanács vb elé kerü
lő előterjesztés véleménye
zését elfogadta. utasította 
az SZMT közgazdasági és 
szociálpolitikai osztályát, 
hogy az AFA-visszatérítés, 
ezen belül külön az úgyne
vezett generációs házak 
ÁFA-visszatérítése és a visz- 
szatérítésbe bevont árucik
kek listája terén felmerült 
hiányosságokról tájékoztas
sa a Szakszervezetek Orszá
gos Tanácsát.

A testület ezután egyéb, 
aktuális témákat tárgyalt.

Fenyvesi Károly

Nem a tanácsot kéne szidni
Esőárvíz Szomódon (is)

A  közelmúlt fekete felle
geiből alázúduló — áldásos
nak aligha nevezhető — 
áradatok lepték el városa
ink, falvaink utcáit, közte
rületeit. Bizony ott, ahol 
nem volt kiépítve a vízel
vezető árokrendszer, vagy 
bedugultak a csatornák, pil
lanatok alatt hömpölygő fo- 
1 'amok borították az úttes- 
t ;t, átlépve a járdákat, s 
lefolytak a kertekbe, udva
rokba, pincékbe, garázsok
ba. A legnagyobb kárt a 
mélyebben fekvő területe
ken okozva ezzel, mint pél
dául Szomódon, az Újtelep 
utca 2—10. közötti szaka
szon. Itt, ahol a félkész, de 
már lakott házak előtt még 
semmi sincs, szinte akadály
talanul áramolhatott be ..az 
esővíz az alagsorokban lé
vő műhelyekbe, kazánhá
ziba, garázsokba. A kelle
metlen „ajándék” nem elő-. 
szőr érte váratlanul a lakó
kat, akik elkeseredettségük
ben már lapunkhoz fordul
tak; mondván, a tanács 
nem tesz semmit.

Nos, a zivatart követő 
reggelen még lehangoló kép 
fogadott, amikor a helyszín
re értem. A homokos talaj
ba mélyen bevágott nyo
mok mutatták, hogy merre 
fllyt az irdatlan mennyisé
gű esővíz, ami a jó tíz mé
terrel magasabban fekvő 
Kossuth utcából kiegészül
ve keresett utat magának a 
rét felé. A lakóházak fél
kész kerítései, kapualjai 
nem terelhették el, így bő
ven jutott az épületekbe, 
ahonnan vödörrel kellett ki
hordani, a szerencsésebbek
nek kiszivattyúzni. 

i Az itt élők a tanácsot.

okolják azért, mert nincs 
még kiépítve teljes hosszá
ban a vízelvezető árok. 
Hangoztatják, hogyha nekik 
közművesítve adták el a 
telket, akkor az miért 
hiányzik még mindig. Meg
ítélésünk szerint nem a ta
nácsot kellene szidni, mivel 
egy telek akkor közművesí
tett. ha az kiépített útról 
közelíthető meg, rajta van 
a villany- és vízvezeték. A 
szennyvízcsatorna és felszí
ni vízelvezető árok nem 
tartozik ebbe a körbe. Az 
országosan kialakult gya
korlat szerint ez utóbbit — 
ami a szomódi Újtelep ut
cában is a legnagyobb gond
— többnyire a lakosság 
építi meg társadalmi mun
kában a tanács által bizto
sított anyagból. Lehet, per
sze burkolatlan árokrend
szert is ásni, de hosszabb 
távon ez nem megoldás. 
Mivel Szomód Községi Ta
nácsnak fejlesztésre fordít
ható pénze jelenleg csak 
arra elegendő, hogy befejez
zék az újabb építési telkek 
kialakítását, el kell fogadni
— még ha nehéz is, — hogy 
ároképítésre egyelőre nem 
jut.

Mit lehet hát tenni, hogy 
a bármikor újra lezúduló 
esővíz ne okozzon annyi 
gondot és kellemetlenséget) 
mint legutóbb? Úgy gondo
lom, hogy az ott lakók — 
milliós értékű lakóházaik, 
védelme érdekében megépít
hetnék az árkokat, ha nincs 
rá pénz, akkor egyelőre 
burkolat nélkül. Ezzel is 
hosszabb időre megoldódna 
az égi áldás elleni védeke
zés.

Palásti Péter

Az egyik kazánházban még másnap is így kellett vöd-
rözni

Csillagászok randevúja
T a r j á n b a n  r e n d e z t é k  m e g  a  

m ú l t  h é t  v é g é n  a z  a m a t ő r  c s i l 
l a g á s z o k  X I I .  m e g y e i  t a l á l k o 
z ó j á t .  A  h a g y o m á n y o s  r e n d e z 
v é n y s o r o z a t  h á z ig a z d á i  a z  i d é n  
a  T a r j á n i  Á l t a l á n o s  I s k o l a  
c s i l l a g á s z - s z a k k ö r é n e k  t a g j a i ,  
v a l a m i n t  a  m e g y e i  C s i l l a g á s z a t i  
B a r á t i  K ö r  a m a t ő r  „ c s i l l a g b ú -  
v á r a i ”  v o l t a k .

A megnyitó ünnepségen 
S z e g e d i  J á n o s n é  iskola- 
igazgató köszöntötte a 
résztvevőket — a község

vezetőit, a 188 amatőr csil
lagászt és a csaknem száz 
érdeklődőt, s figyelmükbe 
ajánlotta a szakkör tevé
kenységét bemutató kiállí
tást. Bevezetőjében többek 
között utalt arra, hogy a 
csillagászati ismeretek ta
nítása az iskolákban még 
mindig nem megfelelő, hol
ott a természettudományos

világkép kialakításához ez 
is nélkülözhetetlen. C s a b a  
G y ö r g y  csillagász az aszt
rológia (csillagjóslás) és az 
asztronómia (csillagászat) 
elválaszthatatlan, ősi kap
csolatáról tartott előadást. 
A természet alaptörvényei
nek megismerése előtt az 
asztrológia nemcsak a jö
vendőmondás „tudománya” 
volt, hanem pontos csilla
gászati megfigyeléseivel és 
következtetéseivel meg is 
alapozta e tudományág, az 
asztronómia létrejöttét.
Sok régi megállapításra, 
„jóslatra” például 5—20 
évenként bekövetkező vi
lágvége — épp a csillagá
szok cáfoltak rá. Az előadó 
szemléletes példákon ke
resztül sorolta fel a csil
lagjóslás kialakulását és 
hatását az emberekre. Az 
őskortól sokat változott 
ugyan az asztrológia, csök
kent a jelentősége, ám nap
jainkban újra reneszánszu
kat élik a horoszkópok, 
amelyek folyóiratokban je
lennek meg. Ezzel babonák 
kialakulásának, „újrater
melődésének” melegágyává 
vál(hat)nak.

K ő v á r i  E d i t  és S z í j á r t ó  
L a j o s  diaképes, videofilmes

bemutatót tartottak egyip
tomi útjukról. Az expedí
ció célja az volt, hogy meg
ismételjék Eratosztenész 
görög tudós méréseit, aki 
i. e. 230-ban elsőként mér
te meg pontosan a Föld 
kerületét. Fontos kutatásai 
téma volt az egyiptomi épí
tészet és képzőművészet 
csillagászati vonatkozásai
nak felderítése és megörö
kítése. Domborműveiken a 
régi egyiptomiak például 
már gömbölyűnek, s nem 
lapos korongnak ábrázolták 
a Napot.

A találkozó résztvevői 
megtekintették M i t n y i k  
J á n o s  távcsövét, amely a 
legnagyobb méretű messze- 
látó a megyében. K o v a l i c z - 
k y  I s t v á n , a CSBK megyei 
titkára a mozgalom tavalyi 
eredményeiről számolt be, 
s hangsúlyozta, hogy a TIT 
anyagi támogatás nélkül 
aligha létezhetne amatőr 
csillagászat a megyében. 
Végül elismeréseket adtak 
át G l á s z  G á b o r ,  W i e s z t  
K r i s z t i á n ,  F o r g á c s  J ó z s e f  
és S á r i  G y u l a  amatőröknek.

A XII. megyei amatőr 
csillagász találkozó a szak
kör tagjainak humoros mű
sorával fejeződött be. .

Jártamban.
Harmónia

Az egyik vasárnap, éppen délidőben, amikor 
ebédeltünk, a rádióban a Déli Krónika után negyed 
egytől a „Harminc perc alatt a Föld körül” műsor 
ment. A nemzetközi magazin — világjárás közben
— nagy tisztelettel szólt a csodálatos japán techni
káról, melynek újabb produktuma egy mindentudó 
WC-ülőke.

A nem olcsó alkalmatosság (valami 2300 dollárra 
emlékszem) a maga nemében tökéletes, mindent 
megtesz, hogy az ott töltött percek a teljes harmó
nia jegyében teljenek. Illúziókat teremt és szórakoz
tat. Hőmérséklete is éppen annyi, mint amit a 
rajta dolgát végző test megkíván. És a végén még 
papírra sincs szükség.

— Hát igen, ilyen a gazdagság, ilyen a tökély
— állapíthattam meg, éppen végezve a vasárnapi 
szerény húslevessel.

Kanyargós út
Véletlenül tértünk be abba a vendéglőbe és 

csak véletlenül ültünk le ahhoz az asztalhoz. Vagy 
talán, mert körül a többi már foglalt volt? Erre 
már nem is emlékszem.

Az elég bizonytalan korú (ötvenöt-hatvanöt év 
közötti) és elég furán öltözött férfi egyedül ült ott. 
S miként ilyenkor rendszerint történik: egyszer- 
csak eljön az a szituáció (rendelés, tüzetadás), vagy 
érdekes körülmény a helyiségben; amikor valami 
általánosat megállapítunk, aztán egymásra kérde
zünk és már kész is az asztal fölötti diskurzus.

Ö kezdeményezett és nem sokkal utána már tud
tuk róla, hogy ötvenhatban disszidált, végül Auszt
ráliában kötött ki, onnan tért haza most. Megdöb
benésre, vagy szanakozásra pályázva mondta el, ho
gyan jutott túl az osztrák gyűjtőtáboron és, hogy az 
ötödik földrész sem volt eleinte paradicsom. Ám 
mindezt valójában aláfestette a dicsekvés hangszí
ne.

Többször ránk kérdezett: nem akarunk valamit 
fogyasztani? Mindig elutasítottuk: nem, mi csak egy 
kis frissítőre tértünk be.

Egy disszidens megtérése különösebben nem 
téma, ám nála volt valami, ami megfogott. Talán 
egyedüllétének hangoztatása; hiszen egy magányos 
férfi mit veszíthet, „hátán a batyuja”. Mi hozta ak
kor mégis haza?

Ezért megbeszéltem vele egy időpontot, amikor 
ugyanott találkozunk: hátha lesz hányatott élettörté
netéből egy tanulságos sztori. Ám halaszthatatlan 
dolgom akadt. Előtte azonban megüzentem ezt egy 
jóbarátom fiával —, aki ott volt felszolgáló és lá
tott bennünket együtt — hogy elnézést, de nem 
mehetek, és megadtam egy újabb, már biztos időt 
a találkára.

Ott is voltam. Ö nem. Ahogy barátom fiától ’ 
megtudtam, előzőleg sem, nem volt hát kitől elnézést 
kérni.

Azt is elmondta a fiú, hogy amikor összeakad
tunk az ausztrál-magyarral, előzőleg már sokakkal 
ült együtt az asztalnál és mindenkinek fizetett. És 
mindenkinek mondta a maga szövegét, milyen volt 
az élet odakint. Aztán, amikor már megunták hall
gatni a dicsekvést, elültek mellőle. Akkor jöttünk 
mi.

Azóta nem járt arra. Útja tehát — sok ezernyi 
kilométer után — még mindig kanyarog. És ilyesfor
mán még mindig nem tud hazatérni. Ezért kicsit 
sajnálom őt. Mi más érzésem lehet iránta?

Havasházi László

Postabank alakul
Június végén tartja ala

kuló közgyűlését a legújabb 
magyar pénzintézet, a Pos
tabank és Takarékpénztár 
Részvénytársaság.

A bank alaptőkéje mint
egy kétmilliárd forint lesz. 
Az egyik legfőbb alapító 
részvényes a Magyar Posta, 
tulajdonhányada hozzávető
legesen eléri az alaptőke 
egyharmadát. A mintegy 
60—70 részvényes között 
képviselteti magát a ma
gyar állam, továbbá több 
pénzintézet, ipari, mezőgaz
dasági, közlekedési, keres
kedelmi, idegenforgalmi vál
lalat, szövetkezet, kisszövet
kezet. Az eladásra kínált 
részvények névértéke fél
millió forint.

Az új bank hasznosítani 
szeretné azokat a tapaszta
latokat, amelyeket a posta 
az elmúlt évtizedek során a 
lakossági betétek gyűjtése, 
valamint a pénzforgalom 
lebonyolítása terén szerzett. 
Jelenleg az OTP megbízá
sából kezelt postai betét
könyvekben 50 milliárd fo
rintnál nagyobb összeg van 
elhelyezve.

A Postabank a posta 
egyedülállóan széles — 3200 
hivatalból álló — hálózatá
ra támaszkodik. Központja a 
József Nádor tér 1. szám 
alatt lesz, vidéki fiókjai pe
dig a postaigazgatósági 
székhelyeken: Miskolcon,
Debrecenben. Pécsett, Sze
geden és Sopronban. Az új 
bank tevékenysége a keres
kedelmi banki és a lakos
sági pénzműveletekre egy
aránt kiterjed. Ez utóbbinál

a bank bizonyos önkorláto
zást alkalmaz, azaz: a la
kossági betétekből keletkező 
pénzforrásokat egyelőre ka
matozó betétszámlán köti 
le, de a későbbiekben — a 
pénzügyi kormányzat dön
tésétől függően lakossági 
hitelek nyújtására is módja 
lesz.

A lakossági betétek gyűj
tését az év második felében 
kezdi meg a bank, a tervek 
szerint még az ősszel meg
jelenik a Postabank betét
könyve. A célok között sze-' 
repel a helyközi takarék- 
szolgálat bevezetése, mely
nek lényege: bármely pos
tahivatalban kiállított taka
rékbetétkönyvre az ország 
valamennyi postahivatalá
ban lehet pénzt felvenni, 
illetve befizetni. Tervezik a 
készpénzkímélő fizetési mó
dok, így például a csekk 
alkalmazásának elterjeszté
sét, az aktív memóriakártya 
bevezetését.

A gazdálkodó szervezetek 
számláinak vezetését vár
hatóan 1989. január 1-jétől 
kezdi meg az új bank. A 
számlavezetést számítógép 
segítségével végzik, ami je
lentősen meggyorsítja ezt 
a műveletet, annál is in
kább, mivel a központ és a 
vidéki fiókok között is ki
alakítják a számítógépes 
kapcsolatot. A posta adott
ságaiban rejlő előnyöket kí
vánják hasznosítani azzal, 
hogy a későbbiekben mente
sítik az ügyfeleket a pénz- 
szállítás gondja alól, és a 
számlatulajdonosok részére 
házhoz szállítják a pénzt.
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flz SZMT Elnöksége fórumán
„Ha felépül egyszer a házunk . . . "


